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WTO és KAP: az európai tenyésztők Kiáltványa 
 

Európai viszonylatban az a hét nagy tenyésztői szervezet képviselői – 
Franciaországon kívül Írország, Olaszország, Spanyolország, Belgium, Skócia 
és Anglia -, melyek a szarvasmarha-állomány és termelés meghatározó részét 
képviselik, az európai tenyésztés megmentésére kiáltványt fogadtak el. 

 
 Az európai tenyésztők úgy vélik, hogy a marhahústermelésre egy 
esetleges WTO-egyezmény és egy újabb, a legeltetésen alapuló termelés 
sajátosságait el nem ismerő KAP-reform fenyegető hatással lehetnek. 
 

Ami aggodalomra ad okot, és ami a WTO-tárgyalások súlyát képezheti, az 
a vámtarifák akár 70%-os csökkentésének. „Egy ekkora csökkentés hatalmas 
nyomást gyakorolna az uniós termelői árakra abban az esetben, ha azokat a 
termelési költségek alá szorítják” - áll a Kiáltványban. Egy esetleges „érzékeny 
termékek” közé való sorolás sem lenne kedvezőbb. Ugyanez történne, ha a 
vámmentes importkontingensek mennyiségét emelnék meg. „Egyértelmű, hogy 
a jóval nagyobb marhahús-behozatallal, a WTO-egyezmény által biztosított 
másfél millió tonnás határt elérve az Európai Unió a dél-amerikai marhahús 
dömpingpiacává válna”. Végeredményben minden második, Európában 
elfogyasztott marhaszelet főként dél-amerikai eredetű lenne, a 
nyomonkövethetőség, az egészségbiztonság, a környezetvédelem és állatjólét 
kérdésének figyelembevétele nélkül. 

 
Egy esetleges egyezmény újra felvetné az európai marhahústermelés 

kérdését. „Vajon aktuális-e most az egyezmény, amikor számos ország azt 
keresi, hogy hogyan korlátozhatná az élelmiszer-exportját azért, hogy saját 
népességét ellássa?”- hangsúlyozza a Kiáltvány. „Vajon helyes-e előre 
megtervezni az európai termelés hanyatlását, amikor a jelenlegi konjunktúrának 
és a világ élelmiszer-egyensúlyáért való aggodalmaknak inkább ösztönözniük 
kellene a további termelést?” 

 
Pierre Chevalier (Országos Marhaszövetség elnöke) által vezetett delegáció 

találkozott Hans-Gert Potteringgel az Európai Parlament elnökével, Joseph 
Daullal, az Európai Keresztény-demokrata Párt elnökével, illetve az 
Agrárbizottság elnökével, Neil Parish-sel azért, hogy a problémát nekik is 
bemutassák. 
 
Forrás: Actuagri N° 1848, 2008. július 4.; 15. oldal (K.N.) 
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2007-es jövedelem: „ellentétek éve” Michel Barnier szerint 
 
 Michel Barnier francia agrárminiszter szerint „2007 az ellentétek éve volt” 
– olvasható egy július 2-i sajtóközleményben. „Bizonyos mezőgazdasági 
alapanyagok árainak növekedése a világpiacon néhány szereplő jövedelmének 
növekedését eredményezi, míg másokra terheket ró. Az állattenyésztőkre 
nehezedik a legnagyobb súly” – elemez a miniszter. Ilyen környezetben „a KAP 
reform – melyről döntés az EU francia elnöklete alatt várható – lehetőséget ad 
egyben egyes piacok árváltozásainak felülvizsgálatára, és a támogatások 
átszervezésére” – javasolja Michel Barnier. Az agráminisztérium felhívja a 
figyelmet, hogy az agrárvállalkozások dolgozónkénti, bérmunkások nélküli 
nettó jövedelme 17 %-kal növekedett reálértéken 2006-hoz képest. 
 
Forrás: Agrafil, 2008. július 3. (K.I.) 
 
Európa véglegesen felszámolja az ugaroltatást 
 

Az európai országok egy egyezményt kötöttek, melynek lényege a 
kötelező ugaroltatási rendszer végleges megszüntetése a gabonatermő 
területeken, hogy a gazdák szembe tudjanak nézni az erős piaci kereslettel - 
hirdette ki az Európai Bizottság július 1-én. A 27 európai uniós agrár szakember 
találkozója alkalmával, az államok egy „jelentős többsége” támogatását fejezte 
ki ezen intézkedéssel kapcsolatban, mely előreláthatóan az új KAP reformban 
fog szerepelni - pontosította a közleményben. Csak 2 vagy 3 ország jelezte, hogy 
a későbbiekben újra akarják tárgyalni a kérdést, de ők sem kérdőjelezték meg az 
intézkedés fontosságát. A Bizottság tehát kijelentette, hogy az ugaroltatás a 
következő vetési szezontól kezdődően meg fog szűnni.  
 
Forrás: Agrafil 2008. július 2. (DT) 
 
Az európai tejtermelők az ellenőrzött termelés mellett 
 

Az európai tejtermelők szövetsége, az Európai Tej Tanács (EMB), mely 
14 országból 90 ezer tejtermelőt gyűjt össze, július 3-án, Wahlenheimben (Dél-
Németország) a piachoz igazodó termelésért szólalt fel és literenkénti 40 
eurócentes „európai egységárat” követelt. A literenkénti jövedelemelvonás 
ötlete is felmerült, de az összeget nem határozták még meg. A termelők 
fizetnének érte, ami lehetőséget nyújtana például a felvásárlások - és túltermelés 
esetén a raktározás finanszírozására - Nicolas Coudray, a nemzeti tejtermelők 
Szervezetének (OPL) animátora, a Francia Vidék- és Területrendezési Szervezet 
tagja szerint. Ami az árat illeti, az OPL elnöke Jean-Louis Naveau a 
„literenkénti minimum 40 centes európai egyságár” meghatározását követelte. 
„Franciaországban, a tej felvásárlói ára rendkívül alacsony, 30 és 33eurócent 
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között mozog. A terhek emelkedésével szemben ez nem tolerálható tovább” - 
fakadt ki.  
 
Forrás: AgraPresse 3161. szám 2008. július 7.; 16. oldal (DT) 
 
Erős szembenállás a moduláció változása ellen 
 
Ahogy azt már a június 25. és 26.-i utolsó előkészítő munka folyamán is 
megerősítették, a „huszonhetek” nagy többsége erősen bírálja az Európai 
Bizottság által felterjesztett módosítást, miszerint növelnék a KAP reform 
keretein belül a közvetlen segélyek mértékét.  
 
A tagállamok többségének vannak fenntartásai az Európai Bizottság tervével 
kapcsolatban, amely az Unión belül 8 %-ról 15%-ra emelné a kötelező közvetlen 
támogatások mértékét, amely az 5 000 euró feletti kifizetések esetén 2009-ben 
5%-ról 7-re, 2010-ben 9-re, 2011-ben 11-re és 2010-ben 13%-ra emelkedne. A 
tagállamok hangsúlyozzák, hogy a 2003-as reform stabilitást és 
előreláthatóságot ígért 2013-ig a gazdálkodóknak.  
 
A huszonhetek egyes országai a segélyek folyamatos csökkentésével 
kapcsolatos tervek ellen is tiltakoznak. Eszerint az évi 100 000 és 200 000 euró 
támogatást kapó gazdaságoknál 3%-kal, a 200 000 és 300 000 euró közöttieknél 
6%-kal, és a 300 000 eurónál magasabbaknál 9%-kal csökkentenék a segélyeket. 
 
Végül a tagállamok többsége szerint az Európai Bizottság által elképzelt 
változások rendszerének körülményei túl nehezen megvalósíthatóak a nemzeti 
adminisztrációknak. Ami a közvetlen támogatások feltételeit illeti, több tagállam 
nem ért egyet a Bizottság támogatások kiválasztási és a bemutatási előírásaival. 
  
A huszonhetek szakemberei figyelemmel követik majd a KAP reform „ 
közvetlen támogatásainak” munkálatait július 16., 17., és 23.-án, mely az 
Európai Unió francia elnöklete alatt zajlik. Ez utóbbi esemény célja: még 
novemberben eljutni egy politikai megegyezéshez az Európai Bizottság 
terveinek összességével kapcsolatban.  
 
Forrás: Agrapresse, 2008. július 7. (M.E.) 
 
Bio mezőgazdaság: a Huszonhetek elfogadták az alkalmazási 
szabályzatot 
 
 Az EU állandó bio-mezőgazdasági Bizottsága július 2-án „jelentős 
többséggel” elfogadta a mezőgazdasági termékek és a biotermelésből származó 
élelmiszerek termelési- és értékesítési normáira vonatkozó szabályzatot. E 
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szöveg – mely már több hónapja vita tárgyát képezi - tartalmaz néhány 
pontosítást a 2007-es, az európai agrárminiszterek által megvitatott verzióhoz 
képest. Nem irányozza elő – mint ahogy eredetileg tervezték – 2009. január 1-től 
a közösségi logó kötelező használatát. A Huszonhetek a bevezetés 2010. július 
1-ig történő elhalasztása mellett döntöttek. A brüsszeli Bizottságnak így van 
ideje új forma kidolgozására.  
 
Forrás: Agrafil, 2008. július 3. (K.I.) 
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A VE Tanácsadó Továbbképző és Távoktatási Intézet, Keszthely Deák F. u. 57. megbízásából: 
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